
 

Arkitektur- og standardiseringsrådets møte #2 2019 

Referat 

Arkitektur og standardiseringsrådet - møte #2 2019 

Sted og tid: Difi  Oslo, tirsdag 10 desember kl 09:00 – 14:00 

Agenda 

 

Deltakere 

Virksomhet og navn Tilstede Fravær 

Medlemmer 

Arkivverket  Bent Vangli  X  

Brønnøysundregistrene Geir Ørnulf Olsen X  

Difi Erik Hagen (stedfortr) X  

Direktoratet for -ehelse Thomas Rosenlund X  

Kartverket Jan Stensby (stedfortr) X  

KS/KS Geir Kristian Hansen X  

KS/Hedmark 

fylkeskommue 

Magnus Rognstad Neby  X 

KS/Bergen kommune Jens Riis X  

KS/Oslo kommune Eirik Broen X  



 

KS/Ullensvang kommune Andreas Sigvaldsen  X 

NAV Håkon Tverrli (stedfortr) X  

Norstella Jon Arve Risan X  

Skatteetaten Endre Grøtnes X  

Standard Norge Haakon Heyerdahl X  

Unit Heidi Joanne Bergh-Hoff X  

Sekretariatet (Difi) Rune Karlsen (møteleder) X  

Sekretariatet (Difi) Elianne Eggum X  

Deltakere i forbindelse med sakene Saker 

Difi Hans Gøran Nilsson 19-11 

Språkrådet Ole Kristian Våge 19-12 

Difi Arvid Bro Thuestad 19-13 

Difi Øystein Åsnes 19-17 

 

Hovedpunkter og oppsummering  

13 deltakere møtte.  

Erik Hagen stilte for Trond Os Haare (Difi) 

Jan Stensby stilte for Magnus Karge (Kartverket) 

Håkon Tverrli stilte for Håkon Røstad (NAV) 

I tillegg stilte presentasjonsholdere for sak 19-11, 19-12, 19-13 og 19-17. 

2 deltakere hadde meldt forfall. 

 

Sekretariatet v/Rune Karlsen ønsket velkommen og presenterte agenda for møtet. 

 

Alle deltakere presenterte seg selv med navn og virksomhet, da det var noen stedfortredere til stede. 

 

 

 

Saker til behandling: 
 

19-10 Arkitektur- og standardiseringsrådet - Mandat, rolle og 

formål – diskusjon 

Bent Vangli/Arkivverket 

Presentasjon av saken          

Bent Vangli fra Arkivverket innledet til diskusjon om mandat, rolle og formål ved å si litt om viktige 

punkter i rådets mandat og bakgrunn for rådet. I tillegg viste Bent arkitekturprinsippene som ble 

presentert i forrige møte. Disse prinsippene kan også være gode prinsipper og retningslinjer for 

arbeidet dette rådet skal gjøre. Regjeringens digitaliseringsstrategi og standardiseringsarbeidet i Difi 

ble også kort nevnt som grunnlag for diskusjonen. 



 

Kommentarer og innspill 

• Det kom inn forslag på at det kunne være nyttig for rådet å få en oppsummering av relevante 

tildelingsbrev fra flere departementer. Sannsynligvis vil det være enklere og bedre å gjøre en 

oppsummering av Digitaliseringsprosjektene i forvaltningen som Difi har laget en oversikt 

over. 

• Rådet har både et kortsiktig og langsiktig perspektiv ved å behandle og anbefale konkrete 

produkter og å gi innspill på retning og strategi for rådet selv og for forvaltningen i saker 

knyttet til arkitektur og standardisering. 

• Innspill/spørsmål fra flere knyttet til hvordan rådet kan gjøre en forskjell på områder som 

f.eks datadeling og i strategi, f.eks knyttet til arbeid med modernisering av folkeregisteret. 

• Innspill på om det kan være mulig å involvere medlemmer i rådet mer aktivt inn i arbeidet 

med arkitektur hos andre virksomheter. At det kan være nyttig å komme tettere på 

hverandre. Dette ble positivt mottatt. 

• Innspill på at viktig output fra rådet er å gi anbefalinger om noe (produkter knyttet til 

arkitektur og standarder) skal ha en høyere autoritet i form av anbefalinger og eventuelt 

obligatoriske standarder/produkter for forvaltningen. 

• Flere innspill og spørsmål om mandatet for rådet kan bli enda tydeligere mtp «input» og 

«output» for rådet. 

• Det tas opp at kompetansesentre kan og bør brukes også for arkitekturområdet/arbeidet. 

Her nevnes det også at det er viktig iom at rådet ikke er tenkt å være arbeidende utenom 

møtene. 

• Flere tar opp at de er tilhengere av å definere «best practices» , gjerne i tillegg til standarder 

og at det er viktig å fokusere på operasjonalisering og omsetting i praktisk arbeid og 

produkter. 

• Innspill på at det er viktig å tenke «nasjonalt» i utvikling av tjenester og ikke bare for egen 

virksomhet eller sektor. Kan det deles til flere eller blir del av fellesløsninger så bør dette 

gjøres. 

• Innspill på at jus ikke må bli en stoppende faktor for utvikling/digitalisering, men at det kan 

være en hindrende faktor som man kan finne en plan B for (og dokumentere). Også viktig at 

virksomheter i forvaltningen deltar aktivt i arbeidet med arkitekturrammeverket.  

• Forslag om å invitere Norstella til å presentere rapport om «Juridiske hindre ved 

digitalisering» i neste møte. 

 

Oppsummering  

• Rådet og sekretariatet tar med seg innspillene i videre arbeid. 

• Sekretariatet ser på muligheten for å presentere informasjon om digitaliseringsprosjekter 

som Difi har samlet inn i neste møte, i tillegg til rapporten om Juridiske hindre ved 

digitalisering. 

 

19-11 Livshendelser -status og organisering 

Hans Gøran Nilsson/Difi 

Presentasjon av saken          

Hans Gøran Nilsson fra Difi presenterte sammenhengende tjenester og digitaliseringsstrategien (Ref 

regjeringens digitaliseringsstrategi for offentlig sektor 2019-2025) som understøtter dette. De syv 



 

prioriterte livshendelsene er sentrale i denne sammenhengen. Videre ble det gitt overordnet 

informasjon om samarbeidet, mandat og status for de syv prioriterte livshendelser. 

Det vil bli skrevet R-notat (regjeringsnotat) for fem av de syv livshendelsene før jul. For 

regjeringsbehandling 18. desember. De to resterende livshendelser vil det skrives et R-notat om før 

sommeren 2020. 

Kommentarer og innspill 

• Innspill/spørsmål om hvilke problemer man har for å få til gode sammenhengende tjenester, 

hvilke suksesskriterier som er satt opp og hvordan disse måles. 

• Innspill ble gitt på at det er viktig å få til nok og bred involvering i utvikling av 

sammenhengende tjenester generelt og at man bør se på nye muligheter og ikke 

nødvendigvis bruke gamle systemer og rutiner. 

• Det ble også kommentert at informasjonsforvaltning er viktig i denne sammenhengen og stilt 

spørsmål om hvilken informasjons som kan gjøres bedre, f.eks ved bruk av 

informasjonsmodeller. 

• Det ble kommentert at livsløp (livshendelser) ikke er unikt for Norge. Hva gjøres utenfor 

Norge? 

 

Oppsummering  

• Informasjon og diskusjon tas til etterretning. 

• Forvaltningen, inkl Difi og involverte virksomheter prøver å bygge opp en struktur for 

samarbeid og arbeid med sammenhengende tjenester og de syv prioriterte livshendelser. 

 

19-12 Revidering av standard for begrepsharmonisering og 

begrepsdifferensiering 

Ole Kristian Våge/Språkrådet 

Presentasjon av saken          

Ole Kristian Våge fra Språkrådet representerer kompetansesenteret for området Begrepsanalyse og 

definisjonsarbeid (Ref. Referansekatalogen) og presenterte arbeidet med revidering av 

forvaltningsstandard for begrepskoordinering. En bred arbeidsgruppe ble opprettet i januar 2019 og 

en høring av den reviderte standarden ble gjennomført høsten 2019. Kompetansesenteret ønsket 

tilslutning fra rådet til sitt forslag om å erstatte Standard for begrepskoordinering med Standard for 

begrepsharmonisering og begrepsdifferensiering i Refereansekatalogen. Den reviderte standarden vil 

fortsatt være en anbefalt standard for forvaltningen.  

Kommentarer og innspill 

• Innspill/spørsmål angående begreper i informasjonsforvaltning og hvordan disse er brukt og 

definert. Ole nevner at det finnes en egen standard for begrepsbeskrivelser tilhørende 

samme bruksområde i Referansekatalogen, hvor begreper blir definert og beskrevet. 

• Innspill på om arbeidsgruppen har sett på SNORRE (Ref Standard Norge termbase) og 

eventuelt andre internasjonale standarder f.eks fra CEN relatert til begreper. Ole nevner at 

dette sees på generelt, men at det er forskjellige språk involvert og at en relevant standard 

bare tar for seg harmonisering og ikke differensiering og at det er viktig å ha et sterkt norsk 

fagspråk. 



 

• Innspill på prosess ift innspill fra rådet på revideringen. 

 

Oppsummering  

• Rådet gir berømmelse for godt arbeid med revideringen. 

• Ingen konkrete innsigelser kommer frem og rådet støtter den foreslåtte endringen av 

standard og tilhørende oppdatering i Referansekatalogen. 

• Ingen endringer ble gjort i kravene eller den formative delen av standarden følge av innspill 

fra høringen. Alle innspill i høringen var redaksjonelle og gikk på fremstillingen av innholdet. 

• Endelig forslag til endring og revidert standard vil bli lagt frem for rådet i en epost, med 

mulighet for å gi tilbakemelding eller vil bli presentert på neste møte i rådet. 

 

19-13 Handlingsplan til digitaliseringsstrategien 

Arvid Bro Thuestad/Difi 

Presentasjon av saken          

Arvid Bro Thuestad fra Difi presenterte handlingsplanen for oppfølging av regjeringens 

digitaliseringsstrategi. Arbeide med handlingsplanen er organisert som et prosjekt og plan og prosess 

fra oppstart ble informert om. I tillegg kom Arvid inn på sentrale områder som sammenhengende 

tjenester (de syv prioriterte livshendelsene) og strukturen i handlingsplanen. Totalt er det 27 

initiativer som foreslås prioritert i handlingsplanen. 

Kommentarer og innspill 

• Innspill/spørsmål på hva det betyr for virksomheter å være med listen over tiltak på de 

forskjellige nivåene i handlingsplanen. F.eks om det er følger finansiering med dette? Arvid 

mener at det ikke gjør det spesielt, men at f.eks medfinansieringsordningen kan brukes. 

• Innspill på at dette er komplekst og spørsmål om hva som kan forenkle dette.  

• Spørsmål om det er tiltak som eventuelt motvirker handlingsplanen og hva disse/dette kan 

være? 

• Innspill på at utfordringer rundt å få til/implementere handlingsplanen går vel så mye på det 

organisatoriske i virksomhetene som på utfordringer knyttet til det juridiske. 

 

Oppsummering  

• Informasjonen tas til etterretning. 

• En nyttig og bra presentasjon som viser viktige satsingsområder og initiativ. 

 

19-14 Orientering fra Standard Norge 

Haakon Heyerdahl/Standard Norge 

Presentasjon av saken          

Haakon Heyerdahl fra Standard Norge ga rådet en introduksjon på hva Standard Norge er, hva de 

står for, hva de gjør og hvilken rolle de har i nasjonalt og internasjonalt standardiseringsarbeid.  

Kommentarer og innspill 



 

• Det ble stilt spørsmål om oppfølging av standarder, dvs at de følges og om Standard Norge 

gjør dette også. Haakon sier at SN ikke har en formell rolle knyttet til oppfølging og at de ikke 

har ressurser til å følge opp faktisk bruk av standarder. 

 

Oppsummering  

• Informasjonen tas til etterretning. 

• En bra orientering om Standard Norges arbeid. 

 

19-15 Arbeidet med referansearkitektur – Orientering og innspill 

Erik Hagen/Difi 

Presentasjon av saken          

Erik Hagen fra Difi presenterte arbeidet som har vært gjort og videre arbeid med referansearkitektur. 

Difi arbeider med dette i samarbeid med mange andre virksomheter i forvaltningen. Difi ønsker bred 

og aktiv deltagelse fra andre virksomheter. Prioriterte områder og referansearkitekturer ble lagt frem 

og referansearkitekturen ble også knyttet til mål og innsatsområder i digitaliseringsstrategien inkl 

sammenhengende tjenester og de prioriterte livshendelser. 

Kommentarer og innspill 

• Innspill/spørsmål ble stilt om det finnes planer og roadmap for arbeidet etter de tre nevnte 

prioriterte områdene. Sammenhengende tjenester og digitaliseringsstrategien vil være 

grunnlaget for videre arbeid. Nye områder kan være tverrgående prosesser, sporing, 

innebygget arkiv og datavirtualisering, i tillegg til arbeid med å kvalitetssikre og forankre det 

arbeidet som er gjort. 

• Link til nasjonalt arkitekturbibiliotek: https://doc.difi.no/nasjonal-arkitektur/nab_/  

 

Oppsummering  

• Informasjonen tas til etterretning.  

• Å få til sammenhengende tjenester er grunnlaget for og årsaken til at arbeidet med 

referansearkitektur gjøres. 

• Difi ønsker generelt innspill på og hjelp fra andre virksomheter i forvaltningen til å prioritere 

og bidra i arbeidet med referansearkitektur. 

 

19-16 Utbredelse av og veiledning til NIF 

Trond Os Haare/Difi 

Saken ble utsatt til neste møte pga sykdom       

  

 

 

 

https://doc.difi.no/nasjonal-arkitektur/nab_/


 

19-17 Informasjon om arbeidet med Los 3.0 

Øystein Åsnes/Difi 

Presentasjon av saken          

Øystein Åsnes fra Difi presenterte arbeidet med revidering av Los og ga også en introduksjon av hva 

Los er og kan brukes til. Los oppdateres fra Los 2.0 (fra 2015) til Los 3.0. Videre aktivitet og arbeid ble 

også informert om. Los 3.0 planlegges publisert 16.desember 2019. 

Kommentarer og innspill 

• Kan Los være en kandidat til å bli en fremtidig anbefalt standard i referansekatalogen? 

 

Oppsummering  

• Informasjonen tas til etterretning. 

• Sammenheng og bruk til beskrivelse av livshendelser ble beskrevet i et eksempel. 

 

Eventuelt 

Sekretariatet v/Rune Karlsen presenterte informasjon om det nye Digitaliseringsdirektoratet og hva 

det overordnet innebærer av personer og funksjoner som kommer fra Altinn, Difi og hva som 

overføres fra Difi til DFØ. I tillegg ble hovedfunksjoner for Digitaliseringsdirektoratet presentert. 

 

Møter i 2020 (preliminært): 

- Tirsdag 17. mars  kl 10 - 15 (senest) 

- Tirsdag 16. juni  kl 10 - 15 (senest) 

- Tirsdag 29. september kl 10 - 15 (senest) 

- Tirsdag 15. desember kl 10 -15 (senest) 

 

Dato og referent  Versjon og status  

Oslo, 10.12.2019  

Difi v/Elianne Eggum og Rune Karlsen 

0.5 - Under arbeid 
0.9x - Utkast – til kommentarer hos deltakerne 

1.0 - Ferdig – forbehold om formell godkjenning  

1.0 - Endelig  
 


